
Dvě podmínlry fungování
fiÍmy DsL Food I vývoi

a ERP systém
Společnost DSL Food s.r.o. vyvinula během své existence přes tisíc unikát_
ních receptur potravin pro speciální výŽivu, které vyrábí ve svém závodě
v průmyslové zÓné v Litovli a vyváŽí do 42zem( světa. Firma disponuje vlast-
nÍm vývojovým týmem, dlouholetými zkušenostmi a provozem S nejmoder-
nějšími technologiemi. ,,BeZ vývoje bychom nemohli existoval," říká;ednatel
společnosti M icha l Dokou pil.
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Čím se vaše společnost zabývá' na co se specializuje

a kolik má zaměstnanců?

]sme společnost, která se zabývá vývojem a následnou vý-
robou potravních doplňků, potravin určených pro zvláštní ý-
Živu a nutraceutík. ]edná se o specifíckou oblast produktů, do
níž spadá například výŽiva pro Spoltovce, vitamíny, minerály,
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dětské sirupy, funkční tablety a podobně. Naše firma je spe-
cifická tím, Že nemá vlastní obchodní značku, aie výrobky
vyvíjí a produkuje pouze pro jiné majitele značek, a dopl-
ňuje tak jejich výrobní portfolio' Výhodou tohoto způsobu
podnikání je, že se nemusíme tak intenzivně věnovat mar-
ketingu a obchodu a můŽeme investovat maximáIní energii
a koncentraci do oblasti v1Ívoje a q7roby. V praxi to znamená,
Že zaměstnáváme víc specialistů jak v R&D, tak ve výrobě.
Celkem má firma 75 zaměstnanců.

Těžiště našeho podnikání spočívá ve vývoji origináIních
receptur pro výrobu, kterých uŽ máme ve svém portfoliu víc
neŽ tisíc. Tam investujeme nejvíc. Vývoj nových produktů
je časově velmi náročný (obecně i,1ivoj trvá řádově měsíce,
v některých případech i několik let), protože teprve kdyŽ
jsou výrobky spo1ehlivě otestovány, zařadíme je do nabídky
pro své zákazníky. Pak je ještě uprar,rrjeme podle jejich spe-
cifÍckých požadavků.
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Své qýrobky produkujete jako kapaliny' sypké směsi'
tablety nebo kapsle. Mohl byste tuto výrobu trochu blíže
popsat?

Naše firma se původně specializovala na kapalné produkty,

postupně jsme pak výrobu doplniii o tablety a kapsle a sypké

směsi' Při rozšiřování výrobního sortimentu jsme postupovali

opačně, od složitějších qýrobků k těm jednodušším, ale více
objemnějším aŽ po speciáIní sypké směsi, jako jsou třeba
koncentráty vitamínových premixů. Pokud jde o výrobky'
nabízíme zákazníkim i fináIní balení, tzn. plnění do jednot-

liqfch malých obalů a následnou kompletaci hotového pro-

duktu, takŽe jim dodáváme zboži,které si jednoduše doplní
do svého portfolia a mohou ihned prodávat. To se ostatně
týká celého našeho výrobního pTogramu' jenžje v součas-
nosti téměř komplexní a zahrnuje veŠkeré lékové formy.
Nevyrábíme pouze část produktu, a]e dodáváme kompletní
finální ýrobek včetně notifikace, garance kvaiity a dekla-
race platné legisiativy' Díky tomu naší zákazníci nemusejí
v případě speciálních produktů, kterýmÍ si pouze doplňují
sortiment, investovat do náročnějších výrobních technologií
a naše společnost si výrobou takové speciality vytíŽí vlastní
produkční linku. Pro obě strany je to výhodné.

|ak probíhá spolupráce se zákazníkem?

Uvedu příklad.Zákazníkpoptává produkt ve formě tablety.

PoŽádáme jej tedy o konkrétnějšízaďání, pro koho bude pro-

dukt určen, v jaké podobě bude podáván atd. Po první úvodní
komunikaci, v jejímž rámci si upřesníme, o jaký výrobek
má klient zájem,jaké místo na trhu by měI poptávaný pro-

dukt zaplnit a na kterého koncového uŽivatele by měl být )
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) zacíIen, Se Se zákazníkem dohodneme na fináIní podobě
a způsobu balení. Potom navrhneme formulaci a předáme
zákazníkoví nabídkový vzorek, specifikaci produktu a ceno-
vou kalkulaci. on se pak rozhodne, jestli bude naše řešení
plně akceptovat, nebo bude chtít určité úpravy. Následně
nám předá grafiku obalu. Hotový výrobek včetně obalu pak
dodáváme zákazníkoví na zák]adě závazných objednávek.

Pokud byste měl vaši firmu krátce charakterizovat
v datech' která čísla byste uvedl?

Pokud bychom naši firmu hodnotili z ekonomického hle-
diska, v loňském roce jsme dosáh]i obratu 260 milionů korun
a stá]e, jako v předcházejících letech, rosteme.

Při jiném pohledu na naši společnost, napÍ. z hlediska ob-
jemu výroby, mohu uvést, že jsme v loňském roce vyrobili
zhruba 900 tisíc litrů loztoků, to znamená dětských sirupů,
shotů, sportovnívýživy, koncentrátů a dalších kapalných vý-
robků. Sypkých směsí jsme v roce 2023 vyprodukova]i něco
přes 250 tun. To je velmi r,ysoké číslo, když sí uvědomíte, že
tyto směsi musíme ještě následně plnit do jednot1ivých porcí
v gramech a balit do sekundárního obalu.

Využili jste někdy dotace a jaký je váš názot na ta-
kové řešení?

Realizovali jsme dva dotační projekty, a]e tuto možnost uŽ
dál nevyuŽíváme. K uskutečnění takových projektů je třeba
hodně času, musíte spolupracovat se specíalízovanou a8en-
turou, která Žádost o dotaci připraví, vyhodnotí a zrealízuje.
Celkově jsou výběrováÍízení velmi komplikovaná a admi_
nistrativně a časově náročná. V současné chvíli investu-
jeme spíše do speciálních zatízení, u nichŽ je doba dodání
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stroje uŽ tak velmi dlouhá. Při klasické ínvestiční akci trvá
celý proces od uzavření smlouvy přes výrobu zaÍízen| jeho
dodání, implementaci do ýroby a odzkoušení zhruba rok'
V případě dotovaného projektu se celá záleŽitost protáhne
třeba i na dvojnásobek. To už je d1ouhá doba, zákazník ne-
počká. Kromě toho ne vždy jsou vyhlášeny dotace na to, co
právě potřebujete. Abych to shrnui, dvakrát jsme dotace
vyuŽíIi a bylo to dobré rozhodnutí. Stroje fungují bez pro-
b]émů, navýšily nám výrobní kapacitu a přispěIy k rozvoji
našeho závodu spolu s jeho dostavbou a rozšířením v roce
2019. Nyní však zařízení nakupujeme bez podpory, protože
nám jde hlavně o čas.

|aký ERP systém používáte pro řízení vašich podni-
kových procesů, co je jeho předností a jak jste s ním
spokojení?

PouŽíváme ERP systém QAD dodaný společností Minerva
a je to jedno z klíčoých míst pro fungování ce]é naší společ_
nosti. Jde o systém určený pro velké výrobní firmy z oblasti
automotive, farmacie, potravinářství, strojírenství a podobně,
to znamená, že umí zpracovávat velké objemy dat. My jsme
reiativně malá společnost, ale vzhledem k počtu skladova_
ných položek, at uŽ jde o materiál, nebo obaly, a dalších údajů
souvisejících s výrobky, jako například deklarací alergenů,
analýz vstupních surovin atd. se jedná o poměrně sloŽitý
ploces. Díky spolupráci našich specialistů a expertů zťtrmy
Minerva, podotýkám, Že to byli mimořádně schopní lídé, kteří
tento úkol vzali jako výzvu, se ERP systém podařilo úspěšně
naimplementovat. Bez něj bychom nemohli existovat, protože
našim zákazníkům musíme v relativně krátkém čase potvr-
dit velké mnoŽství produktů k určitému datu. Na druhou
stranu jsme jedna z máIa fírem, která po potvrzení zakázky
je schopná dodat obrovský objem výrobků přesně na čas. l
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